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ادامه  ازصفحه 3
 موحدی کرمانی با بیان اینکه در پیش 
گرفتن سیر منطقی برای ارائه برنامه های 
کاندیداها رویه ای ممدوح بوده است، گفت: 
افرادی که به طور مستدل برنامه های خود را 
بیان کردند با رویه ای که در پیش گرفتند، هم 
مردم را آگاه می کردند تا ریشه بدبختی های 
موجود را بشناسند و بدانند این بدبختی ها از 
کجا به وجود آمده است تا سعی کنند دیگر 
عوامل این بدبختی ها روی کار نیایند و به 
بدبختی ها اضافه نکنند. اینها مطالب خود 
را خیلی شفاف و در عین حال متین، موقر و 
بدون اهانت به کسی بیان می کردند. وی افزود: 
متاسفانه صحنه دیگری هم وجود داشت که در 
آن صحنه دروغ، جسارت و اهانت مطرح بود 
و حقایقی که همه مردم آن را قبول داشتند 
و دارند را انکار می کردند. موحدی کرمانی 
افزود: حالا تماشا کنید در صحنه ای که 
دیدیم متاسفانه به شخص ایشان اهانت های 
عجیب و غریبی شد. اینکه ایشان فلان است 
یا تحصیلاتش فلان قدر است؛ دروغ گفتند و 
به او اهانت و جسارت کردند. فکر می کردند با 
دروغ گفتن و توسل به توهین می توانند رأی 
مردم را از او را بگیرند و به خودشان صادر کنند؟ 
خیلی این فکر احمقانه است. وی تصریح کرد: 
من به آنهایی که این شیوه را پیش گرفتند 
سفارش می کنم، اولا بین خود و خدا توبه کنند 
تا خدا آنها را ببخشد. مردم را این طور به اشتباه 
نیندازند و واقعا از مردم عذرخواهی کنند. این 
رفتار بزرگترین خیانت به مردم است که این 
چنین عملی می شود. از خدا بترسند و باور 

کنند بالاخره قیامتی است.

ادامه از صفحه اول/ نگران قر ض هایی 
بود که برای تاسیس روزنامه گرفته بود. آقای 
محتشمی با جراحات شدیدی که از حمله 
تروریستی اسرائیلی برجانش افتاده بود در 
امور شخصی سختی زیادی را تحمل می کرد 
ولی ندیدم و از دوستان نشنیدم که حتی یکبار 
اشاره ای به این زحمات کرده باشد. برخلاف 
بعضی از تصورات صراحت و استحکام در اصول 
انقلاب باعث تعصب وی نمی شد، ضمن اینکه به 
وادی سادگی تنزل پیدا نمی کرد. در این رابطه 
خاطره ای از ایشان دارم که گفتنش خالی از فایده 
نیست؛ در مقطعی که اوضاع را بر ملی، مذهبی ها 
تنگ گرفته بودند نظرش را جویا شدم وی 
درپاسخ چندان التفات نکرد و گفت که من بیشتر 
برای خودم رفع شر اسرائیل را هدفگذاری کرده ام 
و شاکی بودکه اصلاح طلبان در این مورد کوتاهی 
می کنند و با خنده کنایه ای هم نثارم کرد که این 
چیزها با پز روشنفکری که گرفته اید سازگاری 
ندارد! من البته همیشه با هر بزرگی حتی در 
جناح مقابل جانب ادب وخضوع را هرگز از دست 
نمی دهم ولی بحث مان کمی به جدل کشیده شد 
اما در کمال تعجب فردای همان روز دیدم که  
در گفت وگو ای از جفا به ملی مذهبی ها شدیدا 
انتقاد کرد و اختلاف سلیقه و فکر را توجیهی 
برای ظلم و فشار به ایشان  ندانسته بود. روزنامه 
بیان هم مثل بسیاری دیگر از روزنامه ها توقیف 
شد، چرا که با تمام توان به نشر مشی اصلاح طلبی 
می پرداخت و متاسفانه ملاحظه نکردند که مدیر 
مسئول این روزنامه از یاران صدیق و نزدیک رهبر 
فقید انقلاب است. اخلاص و اعتقادش به امام 
خمینی)ره( چنان برجسته و پرقرینه بود که در 
هر موضوعی کوچک یا بزرگ سخنان و عملکرد 
وی را چونان ستاره راهنما نصب العین قرار می 
داد و به جرائت می توان ادعا کرد که در میان همه 
مبارزان و انقلابیون و ارادتمندان به آن فقید واقعا 
و عملا ممتاز بود. اتفاقا این علاقه و اعتقاد وافر 
مختص زمان اقتدار امام نبود و به سال ها پیش 
در نجف و در غربت  آیت ا... خمینی باز می گشت 
و در خاطرات خودش و دیگران کاملا هویداست. 
به درستی گفته اند که اگر می خواهید شخصی را 
بشناسید به مشاوران و اطرافیانش بنگرید! وی 
هنگامی که روزنامه بیان را باز کرد حتی در میان 
اصلاح طلبان شخصیت هایی را در سرویس های 
روزنامه دعوت به همکاری کرد که همه با داشتن 
بینش های روشن اهل جبهه و جنگ و افرادی 
ساده زیست و خاکی بودند که برخی بعدها به 
مقامات بلندپایه رسیدند و برخی دیگر به انزوا 
رانده شدند و نزدیکترینشان یعنی هادی نخعی 
آن انسان متواضع ودانا و هوشمند وخدمتگزار 
و محروم نواز و بذله گو نقاب بر خاک کشیده از 
این دنیا رفته اند. آقای محتشمی پور ذخیره ای 
معنوی و ارزشمند برای مردم و مسلمانان  وحتی 
حوزه های علمیه بود که با رفتنش فقدانی بزرگ 
را به وجود خواهد آورد. وی پس از هرفراغتی از 
کارهای اجرائی به درس و بحث حوزوی اشتغال 
می ورزید و شنیده ام که جلسه های درسش 
پرشور و زنده و از غنای بالا برخوردار بوده اند، 
فکر می کنم این جهان بدون محتشمی ها چیزها 
کم دارد، همانگونه که با بودن برخی دیگر مردم 
در رنج و عذابند! درگذشت این انسان مخلص و 
معتقد و پرهیزکار و دردکشیده واقعا غم انگیز 
و ثلمه آفرین است. روحش شاد و قرین بحار 

رحمت حق باد.

امام جمعه موقت تهران کاندیداهای 
انتخابات ۱۴۰۰ را تهدید کرد

  بترسید که گرفتار رد صلاحیت 
خود توسط شورای نگهبان شوید

 اندوه بزرگ 
پارسا مردی ساده زیست!

آرمان ملی- محمد رحمانی: در حالی که چیزی کمتر از دو هفته 
تا برگزاری انتخابات باقی نمانده فرصت های مختلف برای ترغیب مردم 
به حضور در انتخابات و ایجاد فضای انتخاباتی در جامعه که به یک 
می سوزند و طبق بررسی های انجام شده توسط سایت های نظرسنجی 
با افزایش ریزش میل مردم برای شرکت در انتخابات مواجه هستیم، 
مناظرات انتخاباتی یکی از عرصه هایی است که می تواند نقش به سزایی 
در ترغیب مردم به حضور داشته باشد که با برگزاری مناظره اول و نقش 
آفرینی که هر هفت کاندیدای ریاست جمهوری در آن داشتند، بدون 
ارائه برنامه و تنها با نشانه رفتن دولت مستقر و متهم کردن آن به کم 
کاری تنها به فضای دلسردی موجود دامن زده شد، مردم انتظار داشتند 
حالا که کاندیداهای جناح های اصلاح طلب و اعتدالگرا به نوعی غایب 
هستند نامزدهای باقی مانده در فضایی صلح آمیز به بیان برنامه های خود 
بپردازند تا این شرایط برای مردم فراهم شود که بتوانند هفت کاندیدای 
تایید صلاحیت شده را با یکدیگر مقایسه و از بین آنها به انتخاب درست 
برسند، ولی آیا متهم کردن دولت و یکدیگر غیر از فرافکنی در محضر 
مردم شریف ایران است که سال هاست با سخت ترین شرایط دست به 
گریبان هستند ولی با این حال همیشه در صحنه ها حضور حداکثری 
داشته اند؟ آیا صدا و سیما نمی تواند با تشکیل اتاق های فکر و طرح مسائل 
روز جامعه، فضای مناظرات را به سمت و سویی سوق دهد که مردم برای 
حضور پر شور در انتخابات انگیزه پیدا کنند؟ آیا کاندیداها نمی توانند 
به جای طرح دعواهای سیاسی در تلویزیون یا به جای تکرار وعده های 
فضایی خود برای مردم برنامه های تدوین شده دولت احتمالی خود را 
شرح دهند؟ در این راستا برای ارزیابی مناظره نخست نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری، سخنان اخیر مقام معظم رهبری در مورد جبران ظلم 
و جفایی که به برخی کاندیداها رفت و وضعیت کاندیداها» آرمان ملی« 
با جواد امام دبیر کل مجمع ایثارگران اصلاح طلب و فعال سیاسی 

اصلاح طلب به  گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
 با توجه بــه تــحولات اخیر در جامعه و صحنه سیاست 

انتخابات پیش رو  مشارکت مردم را چگونه ارزیابی می کنید؟
در حوزه انتخابات ریاست جمهوری با وضعیتی که شورای نگهبان 
با رد صلاحیت ها پدید آورد من هیچ اتفاق جدیدی که تقویت کننده 
مشارکت مردمی باشد نمی بینم، خصوصا با اولین مناظره ای که از 7 
کاندیدای تایید صلاحیت شده شاهد بودیم، اینکه فکر بکنیم راهکار قابل 
قبول و ملاحظه ای توسط این کاندیداها ارائه شده باشد متاسفانه چیزی 
ندیدیم، من فکر می کنم با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری به ویژه 
اشاره ای که روی موضوع ظلمی که نسبت به برخی از کاندیداها صورت 
گرفته داشتند انتظاری که جامعه داشت می توانست با تجدید نظر آنها 
اتفاق خوبی رخ دهد و جامعه را دوباره ترغیب به حضور کند که متاسفانه 
کاری صورت نگرفت، پیشاپیش باید هرگونه ناکامی در فضای انتخاباتی 
پیش رو را به نام افرادی که در این مهم نقش داشتند ثبت کرد، نه احزاب 

و گروه ها و نه مردم  هیچ سهمی در به وجود آمدن چنین فضایی ندارند.
 ســخن اخیر مقام معظم رهبری در خصوص ظلم و 
جــفایی کـــه بـــه بــرخی کاندیداها رفت و لزوم جبران 

دستگاه هــای مسئول را چگونه ارزیابی و تبیین می کنید؟
صحبت های مقام معظم رهبری خیلی صریح، روشن و شفاف بود و 
اولین واکنش توئیتری هم که آقای کدخدایی داشت، این بود که ضمن 
پذیرش موضوع گفتند شورای نگهبان هم مصون از انجام خطا نیست 
به همین منظور در اولین فرصت جلسه تشکیل می دهند و نسبت به 
دغدغه های رهبری اقدام می کنند ولی متاسفانه آنچه در اطلاعیه شورای 
نگهبان شاهد بودیم، هیچ نسبتی در آن برای رفع دغدغه های رهبری و 

جامعه و اعاده حیثیت کاندیداهای رد صلاحیت شده دیده نشد. 
 چرا باید مناظره ها در این حد نازل برگزار شوند و بیشتر از 

نگاه کارشناسی، حواشی دیده می شوند؟
اساسا طراحی که برای مناظرات در نظر گرفته شده،  طراحی 
درستی نیست و به نوعی این شکل از طراحی توهین هم به مردم 
و هم به خود نامزدهای انتخاباتی است، مگر کاندیدایی می تواند 

در عرض 3 دقیقه برنامه و راهکار خود را برای خروج از یک معضل 
اساسی که رئیس جمهوری می تواند برای آن برنامه ریزی کرده باشد 
به جامعه ارائه بکند و جامعه نیز دریافت خوبی از این راهکار داشته 
باشد و بخواهد به سمت آن کاندیدا تغییر جهتی را داشته باشد؟ اساسا 
این نوع مناظره و طراحی که برای آن صورت گرفته نه هیچ کمکی به 
اقناع جامعه می کند و نه امکان به تصویر کشیدن توانایی های آن فرد 
را ایجاد می کند و هیچ کمکی نیز به بهبود فضای جامعه برای حضور 
در انتخابات و اینکه بتوانیم تشخیص دهیم کدام نامزد برنامه دارد و 
مهمتر از آن امکان مقایسه برنامه های کاندیداها با یکدیگر را به ما 
نمی دهد، مناظره اول هیچ دستاورد مشخصی را به ارمغان نیاورد 
برنده ای نداشت ولی آنچه مشخص شد این است که این مناظره به 

هیچ وجه در تراز ملت ایران نبود.
 بــسیاری از چهره ها از جمله آیت ا...سید حسن خمینی 
نیز به جمهوریت نظام و احتمال به خطر افتادن آن تاکید 
داشته اند ، اساسا چرا برخی جریانات دنبال برخی رویکردهای 

جمهوریت گریز هستند؟
به هر حال آنهایی که نمی توانند در راستای منافع مردم حرکت 
کنند، احساس می کنند به سمت جمهوریت حرکت کردن هم کار 
سختی است چون باید مورد پذیرش مردم واقع شوند و نیازمند رای 
اکثریت هستند و منافع حزبی و گروهی شان نیز اجازه پذیرش چنین 
سازوکاری را نمی دهد، زیرا اگر قرار باشد مردم تصمیم بگیرند و 
انتخاب را به مردم بسپارند آنهایی که مدنظرشان هستند مردود 
می شوند. به همین جهت مردم را محدود کنند که بیایند و به انتخاب 
شدگان رای بدهند، چیزی که مشخص است اینکه اساسا مردم رت 
نباید کنار گذاشت و باید پاسبان سندی که بین مردم و نظام به عنوان 
میثاق وجود دارد یعنی قانون اساسی باشند و برای حفظ حق مردم که 
نقش نظارت بر آن را دارند، تلاش کنند.  متاسفانه شاهد این هستیم 
که آنها پاسبان یک جریان و اندیشه ای هستند که هیچ تناسبی با 
میثاق مردم ندارد به این دلیل به سمت مسیرهایی می روند که مردم 
ناگزیر باید از صحنه ها خارج شوند و هر چیزی که بقایشان را به خطر 
می اندازد سعی می کنند، حذف بکنند اگرچه نیاز امروز این است که 
ابتدا قانون اساسی اصلاح شود و مدل حکومتی ما از جمهوری تغییر 
کند با این اوصاف این جناح تندرو بدون نیاز به این مقدمات راسا وارد 
عمل شده اند و تصمیم هایی گرفته اند و مسیری را می روند که در 
عمل هیچ تناسبی با آرمان های انقلاب، اندیشه های امام راحل )ره( ، 
جمهوریت و خواسته های مردم به طور کامل ندارد. هر حکومتی که 
پشتوانه مردمی خود را از دست بدهد، بقای خودش را به خطر انداخته 
و با بزرگترین چالش ها مواجه خواهد شد، امروزه بزرگترین رقیب 
جریان تمامیت خواه خود مردم هستند و همه چیز به خود مردم 
بستگی دارد که اگر اراده کنند هر ناممکنی را ممکن خواهند کرد ولی 
آنها از هیچ کوششی برای ناامید کردن مردم برای حضور در صحنه 

فروگذار نخواهند بود.
 بــرخی از کاندیداها بدون در نظر گرفتن شرایط کشور و 
ظرفیت ها و واقعیت ها وعده های عملا نشدنی می دهند، اساسا 
این نوع عملکرد از چه جهت است، نمی دانند یا هدف دیگری 

را دنبال می کنند؟
آنچه غیر واقعی است را هیچ نام دیگری جز فریب نمی توان بر آن 
گذاشت و جناح تندرو می خواهد با فریب افکار عمومی برای خود رای 
کسب کند. اگر کشور ما منابع لازم را داشت امروز تا این حد با مشکلات 
مواجه و جامعه ما در فقر غوطه ور نمی شد، وضعیت جامعه ما امروز به 
لحاظ معیشتی کاملا مورد تهدید است و مردم در سختی شدیدی به 
سر می برند، باید در سطوح مدیریتی کلان کشور به دنبال راهکارهای 
منطقی باشند تا بتوانند با تامین منابع و ایجاد راه های سرمایه گذاری 
رونق اقتصادی ایجاد بکنند، که یکی از مباحث اصلی آن ایجاد تعامل 
با دنیا و باز کردن درهای اقتصادی و گشایش مالی از طریق منابع 
مالی بین المللی و خارجی است که متاسفانه به جای آن راه تعامل 

توسط جریان تمامیت خواه بسته می شود و به جای سیاست های 
تنش زدا چیزی جز بحران خلق نمی شود که هیچ دستاوردی برای 
کشور نخواهد داشت، مردم هم دیگر به تجربه این فریب ها را تشخیص 
می دهند. اگر ما منابع لازم را داشتیم حداقل در زیرساخت هایمان 
سرمایه گذاری می کردیم و یکی از مشکلات روزمان که همه هم در 
این هوای گرم با آن دست و پنجه نرم می کنند بحث کمبود انرژی برق 
است که مردم را با خاموشی ها مواجه می کند، اگر ما به اندازه کافی 
تولید انرژی داشتیم مردم تا این حد در تنگنا قرار نمی گرفتند، علت 
آن این است که صنعت ما امروز تعطیل است، اگر منابع داریم چرا این 
منابع در زیرساخت ها هزینه نمی شوند؟، مردم به رغم اینکه در همه 
این سختی ها قرار گرفته اند می فهمند که این وعده ها و شعارها همه 
عوام فریبانه هستند و امکان عملی شدن آن نیز وجود ندارد، دولت 
اگر از نظر اقتصادی مشکل داشته است ضمن اینکه در به کارگیری 
یک تیم قوی، ضعف داشته است، دلایلی نیز برای آن وجود دارد که 
مهمترین آنان این است که دیگر منابعی برای دولت باقی نمانده است، 
وقتی دولت در تحریم شدید اقتصادی است ولی هزینه هایش همچنان 
پا برجاست، باید ابتدا به فکر راهکارهای منطقی برای تامین هزینه ها 
و ایجاد منابع بود یا وعده یارانه ده برابری به مردم داد؟ به فرض هم 
پرداخت شود در چنین شرایطی چگونه می توان کنترل نقدینگی انجام 
داد که اگر انجام نشود چیزی جز تورم رخ نمی دهد باز در این وضع 
وقتی منابع هم موجود نیست می خواهند نقدینگی را از کجا تامین 
کنند؟ لابد با افزایش قیمت حامل های انرژی از جمله بنزین! در کدام 
دوره افزایش قیمت حامل های انرژی روی قیمت سایر کالاها اثرگذار 
نبوده است؟ بنابراین این وعده های انتخاباتی نه تنها عملی نیستند و 
مشکلی را نمی توانند حل بکنند بلکه شکی نیست که بر مشکلات هم 

اضافه می کنند.
 صحبت های آقایان مهرعلیزاده و همتی نشان داد که 
می توانند گزینه های مدنظر اصلاح طلبان باشند و مردم را 
به مشارکت دعوت کنند، از نظر شما در روزهای آینده شاهد 
حمایت اصلاح طلبان و سرمایه اجتماعی آنان از این کاندیداها 

خواهیم بود؟
اصلاح طلبان مستقل از مردم و جامعه نیستند و منتظر واکنش 
جامعه هستند اگر واکنش مثبتی را نسبت به این دو کاندیدا شاهد 
بودیم آن وقت می تواند مورد نظر و بررسی در جبهه اصلاحات قرار 
بگیرند، پیش از اینکه جامعه نپذیرد و تجدید نظر نکند اصلاح طلبان 

هم با توجه به مسیری که تا به امروز آمده اند تصمیمی نمی گیرند.
 دیدگاه شما درباره برخی که می گویند جریاناتی به دنبال 

یکدست شدن حاکمیت پس از انتخابات هستند چیست؟
برخی جاها مشخصا همین الان هم یکدست شده است و در 
حال مسدود کردن آخرین راه های باقی مانده برای مردم در زمینه 

تصمیم گیری هستند. 
  وضعیت و تاثیر موضوعات بین المللی چون احیای برجام 

در انتخابات ۱۴۰۰ به چه صورت است؟
وضعیت برجام و کرونا و تحریم  از بحث های جدی است که اکنون 
هم کل نظام درگیر آن است، اما همانطور که قبلا هم گفتم به عنوان 
مثال مناظرات و سوالات آن مهندسی شده بود و در آن هیچ صحبتی 
از موضوعی به این مهمی به میان نیامد و در سوالات نیز جایی نداشت، 
وقتی FATF  که بحث ارتباط پولی و مالی ما با دنیاست قطع می شود، 
وقتی برجام تعیین تکلیف نشود، وقتی تحریم ها برطرف نشود، هیچ 
گشایشی در معیشت مردم اتفاق نمی افتد و موضوعاتی از این دست، 
هیچ کجای مباحث مناظره جای نداشت، اگر قرار است با همین فرمان 
پیش برویم و اگر نخواهیم چالش هایی که مردم با آن مواجه هستند را 
حل بکنیم، پس کجا می خواهیم به این موضوعات برسیم؟ موضوعات 
بین المللی اثر قابل توجهی روی انتخابات پیش رو دارند، زیرا در ارتباط 
مستقیم با حل شدن مشکلات معیشتی مردم هستند که در قاعده 

جامعه قرار گرفته اند و همین قشر باید پای صندوق ها بروند.

ادامه از صفحه یک
آن زمان ما این را مطرح می کردیم، طرفداران بازارگرایی 
مبتذل می گفتند حق با شما ست، کانون اصلی بحران در 
قسمت عرضه حامل های انرژی است ولی به دلیل اینکه ما 
پول نداریم قیمت را بالا می بریم که منابعی آزاد شوند تا 
صرف سرمایه گذاری در زمینه  صنعت برق کنیم. از سازمان 
توانیر گزارش بخواهید زیان انباشته شرکت توانیر پس 
از شوک قیمتی 1389 تا امروز چند ده برابر شده است. 
چند بار باید آزمایش شوند تا دوباره بفهمیم چه کاری 
انجام می دهیم؟ به طرف می گویند این حرف تو منطق 
ندارد، تجربه شده... می گوید من اقتصاددان هستم. مگر ما 
اقتصاددان بی سواد کم داریم! صرف اقتصاد خواندن کفایت 
نمی کند، باید فهمی حاصل شده باشد. صرف اینکه بگویید 
اقتصاددان هستم کفایت نمی کند. روی حرف های بارها 
آزمون شده برای عوام فریبی ایستادگی می کنید و ان شاءا... 
فقط عوام فریبی نباشد و نادانی و بی توجهی هم سهم بالایی 
در آن داشته باشد. از رسانه های کشور خواهش می کنم 
تجربه  شوک قیمت حامل های انرژی در دوره  احمدی نژاد 
را از دریچه تجربه  شرکت ملی گاز زیر ذره بین قرار دهند. 
در آن تجربه قله  جهش قیمت در میان حامل های انرژی به 
گاز تعلق گرفته بود و آن را تقریبا 11 برابر کردند. درست 
یک سال بعد از اینکه قیمت گاز 11 برابر شده بود مدیر 
عامل وقت شرکت ملی گاز گفت وگو  مطبوعاتی کرد و 
معمایی مطرح و از جامعه استمداد کرد به کمکش بیایند. 
آن معما چه بود؟ او می گفت در این یک سال قیمت گاز 11 
برابر شده، تولید گاز هم افزایش پیدا کرده، درآمد شرکت 
ملی گاز سقوط کرده است! خودش گفت ما در این معما 
گرفتار شده ایم. سه هفته بعد از این گفت وگو درست مانند 
فیلم های کابویی شرکت ملی گاز فراخوان داد و گفت ما با 
یک پدیده  به شدت شیوع یافته  گاز دزدی روبه رو شده ایم. 
خوب است بساطی پهن می کنید که نتیجه آن بر سر 
شرکت ملی گاز و توانیر می آید و خاک بر سر مالیه  دولت 
می شود. همچنین به گواه گزارش مرکز آمار، کسری مالی 
خانوارها 4/5 برابر می شود و کشور هم یک روند قهقرایی 
و عقب ماندگی را تجربه می کند. اینها تجربه شده اند اما 
اکنون دوباره بزک می کنید و اسم شوک حامل های انرژی 
را عادلانه کردن و ساماندهی کردن می گذارید. و زمانی که 
قیمت آن را بالا می برید به دهان مصرف کننده می زنید و 
تنبیه می کنید که این اوج برخورد ناعادلانه و ضد توسعه ای 
است. ناعادلانه است به خاطر اینکه مردم در این ناکارآمدی 
هیچ نقشی ندارند، ضدتوسعه ای است به این دلیل که 
به جای اینکه شلاق بهره وری را بالای سر بنگاه ها قرار دهید 
می گویید به ول انگاری های هزینه ای ادامه دهید ما چوب 

آن را به سر مردم می زنیم

یــادداشــت 

می پرسند چرا به جای نوشتن از معضلات داخلی و فساد، 
دائم از آمریکا و برجام و تحریم می نویسید. سوال این است 
که مگر می شود تحریم و فساد و کیفیت حکمرانی را از هم 
تفکیک کرد؟ مگر می شود وعده مبارزه با فساد داد بی آنکه 
از تحریم سخن گفت و عزم جدی برای رفع تحریم داشت؟ 
تحریم یکی از مهم ترین عوامل تولید و بازتولید فساد و 
ضعف در حکمرانی در ایران و در تمام کشورهایی است 
که تجربه ای مشابه از سر گذرانده اند. تحریم یعنی بازار 
سیاه؛ یعنی صرافی به جای بانک؛ یعنی پول نقد به جای 
تراکنش رسمی و ثبت شده؛ یعنی کمبود کالای اساسی، 
یعنی تشکیل باند قاچاق، یعنی انحصار؛ تحریم یعنی 
واردات به چند برابر قیمت، یعنی دلال، یعنی واسطه، یعنی 
پورسانت؛ یعنی ارائه خدمات اساسی به چند برابر قیمت؛ 
تحریم یعنی اضطراب در اذهان عمومی، یعنی احتکار؛ یعنی 
اولیت بندی کالا، یعنی ارز دولتی برای کالای اساسی، یعنی 
ثبت ِ سفارش صوری؛ یعنی کاهش چشمگیر درآمدهای 
دولت، یعنی حقوق معوقه؛ تحریم یعنی فرسایش، یعنی 
تحلیل تدریجی دیوان سالاری؛ تحریم یعنی سیر در فضای 
اضطراب و استثنا؛ یعنی خوره به جان و تار و پود بوروکراسی؛ 
تحریم یعنی سهمیه بندی، یعنی سهم خواهی، یعنی 
سهم فروشی؛ یعنی رخنه کردن کاسبان تحریم در بافت 
قدرت، یعنی تخطئه کسانی که با تحریم مبارزه می کنند، 
یعنی لابی گری برای حفظ رقیب در لیست سیاه وزارت 
دارایی آمریکا، یعنی کارشکنی، یعنی مبارزه با شفافیت؛ 
تحریم یعنی فساد ناگزیر؛ یعنی فساد سیستمیک. مبارزه با 
فساد خوب است. اما مبارزه با فساد در شرایط تحریم مثل 
این است که سعی کنید زیر رگبار شدید باران سر و بدن تان 
را خشک کنید و خشک نگه دارید! حالا بعضی معتقدند 
تحریم »نعمت« است. بعضی ها بدون در نظر گرفتن ماهیت 
و تاثیر تحریم و درک عمیق آن همواره اصرار دارند »مشکل 
ما داخلی است« و حتی نمی بینند تحریم خود باعث تشدید 
»مشکل داخلی« است؛ بعضی ها هم در هر شرایطی دولت و 
حکومت ایران را مقصر می دانند و حاضرند از صدام حسین 
گرفته تا دونالد ترامپ را در هر صورت تبرئه کنند و معتقدند 
حتما »خودمان« کاری کرده ایم که آمریکا ترغیب به وضع 
تحریم شده است! اما اصرار بر اینکه »مشکل داخلی است« 
تخفیف تاثیر این معضل عظیم و فسادآفرین است. مقصر 
خواندن ایران در وضع تحریم های آمریکا هم نادیده گرفتن 
تاریخ معاصر در 7۰ سال اخیر، انکار تلاش 15 ساله ایران 
برای رسیدن به توافق هسته ای، انکار تاریخچه برجام، 
شستن گناه دولت آمریکا، بی انصافی و انکار حقایق صحنه 
بین المللی است. پس لازم است از تحریم نوشت. توسعه 
ایران مرتبط با رفع تحریم و ارتباط حساب شده، کنترل شده 

اما آزاد تجاری، اقتصادی و علمی با جهان است.

تحریم   یعنی   فساد

دیدگـــاه
مسابقه خطرناک درباره یارانه ها 

رضا نصری
تحلیلگر حقوق بین الملل 

ادامه از صفحه 2
دبیرکلی مجمع بین المللی پارلمانی های مدافع مساله فلسطین در 
بیروت و نایب رئیسی هیات امنای موسسه بین المللی قدس در بیروت 
از دیگر فعالیت های وی به حساب می آید. محتشمی پور در انتخابات 
سال 1384 رئیس ستاد انتخابات مهدی کروبی بود و در انتخابات 
سال 1388 ریاست کمیته صیانت از آرای ستاد میرحسین موسوی 
را به عهده گرفت و پس از وقایع بعد از انتخابات 88، کم کم به حاشیه 
سیاست ایران رفت. او پسرعموی فخرالسادات محتشمی پور همسر 
مصطفی تاجزاده است. محتشمی پور در سال 139۰ به عراق رفت و 
1۰ سال پایانی عمر خود را در نجف گذراند. با شیوع ویروس کرونا، 
حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر محتشمی پور به بیماری 
کووید19- مبتلا شد و پس از مدتی دست و پنجه نرم کردن با این 

بیماری، بامداد دوشنبه 17 خرداد 14۰۰ درگذشت.
  پیام  تسلیت مقامات

در پی درگذشت حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر محتشمی پور 
بر اثر بیماری کرونا مقامات، شخصیت ها و چهره های سیاسی در 
پیام های جداگانه ای درگذشت آن عالم ربانی و مجاهد نستوه را تسلیت 
گفتند. رئیس جمهور با تسلیت درگذشت حجت الاسلام محتشمی پور 
اظهار داشت: این روحانی مجاهد و مبارز که جزو پیشگامان و همراهان 
پرتلاش و دلسوز نهضت امام خمینی)ره( بود، پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی نیز با پذیرش مسئولیت ها و مأموریت های مختلف سیاسی و 
فرهنگی در داخل و خارج از کشور همه عمر خویش را صرف ترویج 
نهضت اسلامی و تحقق آرمان های بلند انقلاب و نظام اسلامی کرد. 
حجت الاسلام رئیسی رئیس قوه قضائیه نیز گفت: خدمات ایشان در 
دوران تصدی سفارت جمهوری اسلامی ایران در سوریه، وزارت کشور 
و نمایندگی مجلس ان شاءا... ذخیره ای نیکو برای وی خواهد بود. 
قالیباف رئیس مجلس در پیامی آورده است: ایشان چهره ای خدمتگزار 
در عرصه های انقلاب و نظام بودند و در مسئولیت های متعدد طی 

سال ها خدمات شایانی را به ملت عرضه داشتند. اسحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور نیز در پیامی اینگونه آورد: بی تردید خدمات 
ارزشمند این عالم وارسته و جانباز اسلام و مجاهد راستین جهاد در راه 
آرمان مردم فلسطین و لبنان که از زمان شکل گیری نهضت انقلاب 
اسلامی از زمره یاران وفادار، صدیق و مورد وثوق امام راحل بود و پس 
از پیروزی انقلاب نیز به عنوان وزیر کشور و نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی در خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی از هیچ تلاشی 
فروگذار نکرد، فراموش ناشدنی است. همچنین آیت ا... سید حسن 
خمینی یادگار امام در پیامی آورد: از حضور در کنار امام در نجف و 
نوفل لوشاتو تا افتخار جانبازی در سوریه و خدمت در وزارت کشور و 
مجلس، از همت بلند در تأسیس حزب ا... لبنان تا ایستادگی بر حقوق 
مردم ایران همه و همه نمونه های روشنی از اقدامات آن مرحوم است. 
بی شک نام مجاهد عزیز سید علی اکبر محتشمی همیشه در زمره یاران 
راستین امام خمینی در تاریخ انقلاب اسلامی خواهد درخشید. محسن 
هاشمی رئیس شورای شهر تهران نیز در پیامی آورده:» بدین وسیله 
این مصیبت را از طرف خود وخانواده آیت ا...هاشمی رفسنجانی که 
مجاهدت های مشترک فراوانی در نهضت امام خمینی و مقاومت در 
برابر تجاوزات رژیم غاصب اسرائیل به کشورهای اسلامی داشتند،  
صمیمانه تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم غفران و رحمت الهی 

و برای بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل را آرزو دارم.
 تسلیت شخصیت ها

در پیام سید محمد خاتمی رئیس جمهور سابق آمده است:» رحلت 
عالم پارسا و انقلابی و روشن اندیش و یار صدیق انقلاب و امام، حضرت 
حجت الاسلام والمسلمین حاج سید علی اکبر محتشمی، خسارتی 
است بزرگ برای ایران و انقلاب و اسلام که تنها لطف ویژه حضرت 
پروردگار می تواند آن را جبران کند.« محمد جواد ظریف وزیر امور 
خارجه کشورمان در پیامی آورد:» حضور فعال و بی بدیل ایشان در 
عرصه دیپلماسی کشور به خصوص در جبهه مقاومت و مبارزه علیه 

رژیم غاصب صهیونیستی ماندگار است که در این راه تا مرز شهادت از 
سوی تروریست های صهیونیست پیش رفت و به مقام جانبازی نائل 
آمد.« محمدرضا عارف رئیس بنیاد امبد ایرانیان نیز در پیام جداگانه ای 
نوشت:»ایشان انسانی حقیقت طلب ،مصلح و دلداده اهل بیت علیهم 
السلام بودند که  همواره در راه اعتلای نظامی اسلامی از هیچ کوششی 
فرو گذار نکردند و در مسئولیت هایی که بر عهده داشتند تمام تلاششان  
بسط اندیشه های امام خمینی )ره ( وحاکمیت اسلام بود. « سیدمحمد 
علی ابطحی عضو مجمع روحانیون مبارز نیز با تسلیت درگذشت 
حجت الاسلام محتشمی پور در پیامی آورده است:» محتشمی مرد 
آرمان هایش بود. در رفتارش بر سر آرمان هایش سر سخت بود.« در 
بخشی از پیام  آیت ا... موسوی خوئینی ها رئیس مجمع روحانیون مبارز 
نیز آمده است:» این عالم باتقوا، از آغاز نهضتِ روحانیت علیه استبداد 
و خودکامگی محمدرضاشاه، به ندای رساترین فریادِ زمانه در میان 
سکوت مرگبار حاکم بر کشور، یعنی به ندای مرجع تقلید خود امام 
خمینی، لبیک گفت و شیفته مبارزات حق طلبانه او گردید و تا پایان 
عمرِ پربرکتش راه و رسم امام راهنمای او بود. این روحانی بزرگوار، که 
همواره در گفتار و رفتار حریم و حرمت روحانیت را پاس می داشت.«  
آیت ا... موسوی بجنوردی نیز در پیامی بیان کرده:» خبر دردناک فقدانِ 
عدالتخواه بزرگ و مجاهد نستوه و یار امام مرحوم حضرت حجت 
الاسلام و المسلمین محتشمی ِ نازنین آکنده از سوز است و هرچند 
دیدگان گریان و کام همه آزادیخواهان از این فراق و جدایی تلخ است، 
اما به یقین روح آن آزاده با تقوی در کنار مرادش بر خوان رحمت اهل 
بیت و در جوار فضل ربوبی است.« در پیام تسلیت مجمع روحانیون 
مبارز اینگونه آمده است:»وی شخصیت کم نظیری بود که آرمانی 

اندیشیدن و آرمانی ماندن خصوصیت بر جسته اش بود.«
 مراسم تشییع و تدفین

زمان مراسیم تدفین و خاکسپاری وی نیز اعلام شد. بر این اساس 
ساعت هشت و نیم صبح روز سه شنبه 18 خرداد اقامه نماز بر پیکر 
مطهر این سید جلیل القدر، توسط یادگار حضرت امام خمینی )ره( 
در حسینیه جماران انجام می شود و متعاقبا مراسم تدفین ایشان راس 
ساعت ده و نیم در حرم سیدالکریم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( 

انجام خواهد شد.

»آرمان ملی« از واکنش ها به درگذشت یار دیرین امام و موسس حزب ا... لبنان گزارش می کند:

حجت الاسلام علی اکبر محتشمی پور دار فانی را وداع گفت

جواد امام در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 مناظره نخست،در
 تراز ملت ایران نبود

    اصلاح طلبان پیش از جامعه تصمیمی نمی گیرند
  برخی با فریب افکار عمومی دنبال رای هستند

  منابع دولت با وعده های کاندیداها همخوانی ندارد


